

# ドリル&ドリル

## 日本語能力試験

### N2 聴解 読解

著者：星野恵子+辻 和子



頑張るあなたを応援します！



豊富な問題とていねいな解法

In-depth explanations to a wide range of problems

丰富的练习题和亲切的解答

풍부한 문제와 친절한 해법

UNICOM Inc.





UNICOM

## まえがき

### ◇この本の構成

#### 【聴解】

|          |                 |
|----------|-----------------|
| ＜課題理解＞   | 30 問題（6 問題×5 回） |
| ＜ポイント理解＞ | 30 問題（6 問題×5 回） |
| ＜概要理解＞   | 30 問題（6 問題×5 回） |
| ＜即時応答＞   | 45 問題（9 問題×5 回） |
| ＜統合理解＞   | 15 問題（3 問題×5 回） |

#### 【読解】

|            |       |
|------------|-------|
| ＜内容理解（短文）＞ | 10 問題 |
| ＜内容理解（中文）＞ | 9 問題  |
| ＜統合理解＞     | 4 問題  |
| ＜主張理解（長文）＞ | 6 問題  |
| ＜情報検索＞     | 4 問題  |

#### 解説（別冊）

### ◇この本の特徴と使い方

#### ① 問題数が多い。

新しい「日本語能力試験」を受けるみなさんがN2の「聴解」と「読解」をマスターするための練習問題が数多く入っています。問題は、実際の試験と同様の、新しい問題形式で作られています。合格への近道は、とにかく問題をたくさんやってみることです。この本1冊の勉強で合格をめざすことができます。

#### ② 回ごとに少しずつ進むことができる。

少しずつ勉強を進めることができるように、それぞれいくつかの回に分けてあります。一回ごとに、ページの右上の得点欄に点数を書き入れて現在の実力を測ってください。

#### ③ 聴解では、書き取りの練習もできる。

CDを聞きながら、空白に入る言葉や文を書き入れるように空白が作ってあります。空白に入るのは、正解に関係する重要な部分ですから、要点をつかむよい聴解練習ができます。

#### ④ わかりやすい解説がついている。

別冊に正解と問題の解説（ヒントや解き方）があります。「読解」〈内容理解（短文）〉には、空白に入る言葉や文を考える部分もあります。これは、文章の要点をつかんで正解を見つけるためのよい練習になりますから、ぜひ、やってみてください。

時間があまりない人は、正解をチェックして、間違えた問題だけ、その解説を読んでみればいいでしょう。勉強が好きな人は、正解できた問題でも、答えに自信がなかった問題は必ず解説の部分をゆっくりと、よく読んでください。解説を読んで理解すれば、日本語の総合的な実力が大いに向上します。

#### ⑤ 語句の翻訳がついている。

別冊には、難しい語句の英語、中国語、韓国語の翻訳がついています。語彙の勉強にもなりますから、活用してください。

### ◇N2「聴解」の勉強のポイント

#### 〈課題理解〉

毎日の生活で私たちは生活に必要ないろいろな情報を、ラジオやテレビや人から聞いています。このような具体的な情報（何、だれ、いつ、どこ など）を聞き取る、現実的な聞き方を練習します。メモも活用してください。メモの取り方も練習すると上手になります。

#### 〈ポイント理解〉

はじめに、質問を聞きます。次に、問題用紙にある4つの選択肢を読んでおきます。はっきり言わないあいまいな話し方から、人の気持ち、起こった事の原因などを聞き取る練習もしましょう。

#### 〈概要理解〉

細かい点を聞き取るのではなく、全体から概要を聞き取る練習をします。ただ聞き取るだけでなく推測することも重要です。

#### 〈即時応答〉

短い話を聞いて、その返事を3つの中から選びます。新しい聴解の形式ですから、形式に慣れて、すぐに反応できるようにトレーニングをしてください。練習問題をやれば



やるほど慣れてきますから、一度聞いた問題でも、また何回も練習してください。

### <統合理解>

会話は3人の場合もあり、また、一人の話の後に、それを聞いた2人の対話が続く場合もあります。会話が長めで、情報がいろいろ出るので、集中して聞き、要点をとらえなければなりません。たくさんの情報があるので、メモを取りながら聞くようにしてください。

## ◇N2「読解」の勉強のポイント

### <内容理解(短文)>

短い文章を読みます。手紙や広告など実用的な文章も出題されるかもしれません。短い文章ですから、速く読んで要点をつかむ練習をしましょう。

### <内容理解(中文)>

500字ぐらいの長さの文章を読みます。評論、解説文、エッセイなどが中心になります。内容の事実関係を読み取る練習、さらに因果関係や筆者の考えなどを読み取る練習もする必要があります。

### <統合理解>

2つ以上の文章を読んで、それぞれの要点をつかみ、比べながら共通点や相違点などを整理します。読む量が多くなるので、どんどん読み進む力をつける練習、要点を整理する練習が必要です。

### <主張理解(長文)>

1000字ぐらいの評論やエッセイを読んで、筆者の考え方、意見などを読み取ります。論理的な文章もあるので、かなり高い読解力が必要です。文章をきちんと注意深く読む練習をしなければなりません。重要な部分に下線を引きながら読むのも長い文を読むための良い方法です。

### <情報検索>

お知らせや案内など実用的な文章を読んで、必要な情報を見つけます。漢字や語彙の知識が足りないと難しくなります。自分が今実際にその情報を探している場合をイメージしながら読むと答えが見つかりやすくなるかもしれません。

## Preface

### ◇ Makeup of this book

#### Questions (this book)

##### [Listening]

- <Topics comprehension> 30 questions(6 questions×5)
- <Main points comprehension> 30 questions(6 questions×5)
- <Outline comprehension> 30 questions(6 questions ×5)
- <Quick responses> 45 questions(9 questions × 5)
- <Integrated comprehension> 15 questions(3 questions× 5)

##### [Reading]

- <Contents (short passage)> 10 questions
- <Contents (medium length)> 9 questions
- <Integration> 4 questions
- <Opinions (long passages)> 6 questions
- <Finding information> 4 questions

#### Explanations(separate book)

### ◇ Features of and how to use this book

#### (1) A large number of questions are provided

This book contains a large number of questions for practice for those who are going to take the new Japanese Proficiency Test (N2) and for them to master the Listening and Reading sections. All the questions follow the actual NEW test styles. A shortcut to passing the exam would be to try as many questions as possible. If you study hard using this book alone, it is possible that you could end up passing the new N2 Test.

#### (2) You can proceed gradually by taking one test at a time

The questions are split into several groups of tests so you can study and practice just a little at a time. Put your score each time in the score space on the upper right side of the page, and measure your present level.

#### (3) You can also practice writing in the Listening section

There are blank spaces so you can fill in words or sentences while listening to the CD. The words/sentences that should be filled in the blanks are the key parts related to the answers, so it will be good practice for grasping main ideas for Listening.

#### (4) Helpful explanations are provided

In the separate book, answers to the questions and explanations (useful tips or suggestions on how to answer the questions) are provided, and in the Reading section (Contents comprehension: short passages) you can practice filling in appropriate words or sentences in the blanks. It is strongly recommended that you try these exercises in order to grasp the main theme of a passage and get the right answers.

If you don't have much time, just check the answers and read the explanation on just the questions you gave the wrong answers to. If you can afford to spend extra time studying, try to read the explanation carefully even if you gave the correct answers but were not really confident. Your overall ability of Japanese will greatly improve if you fully understand after reading the explanation.

#### (5) Phrases accompany translation

In the separate book, translations for rather difficult phrases are provided in English, Chinese, and Korean. This section will also help as vocabulary practice so make the most use of it.

## ◇ How to prepare for N2 Listening

### <Comprehension of specific themes>

We hear various useful information necessary for our daily life through TV, radio, or from people. You will practice listening to such information (what, who, when, where, etc.) and actually learn how to catch important information. Also try to take notes while listening and learn to be able to take notes effectively.

### <Comprehension of specific points>

First you listen to a question. Next, you read in advance the four choices you see on the question sheets. You need to practice comprehending a person's feelings, circumstances of incidents, etc. through roundabout or euphemistic type of speeches.

### <Comprehension of outline>

Instead of comprehending detailed points, you practice catching the rough outline of a dialog. Besides comprehension, it is also important to make a guess.

### <Fast response>

After listening to a short dialogue, you choose the right answer to a question out of the three choices. This is a new type of listening questions, so try to be used to it and train yourself so you can respond quickly. The more you try the exercise questions, the more you will get used to them, so it is recommended that you try the same exercises repeatedly.

### <Integration>

A dialog will be spoken by three people or two people may speak after they hear a person's speech. Because the dialogs are rather long and contain various information, you are required to listen with concentration and try to grasp the main theme. Make sure you take notes while you listen so you don't miss any information.

## ◇ How to prepare for N2 Reading

### <Contents comprehension(short passages)>

You read a short passage which may be a letter, an advertisement, etc. (something you see daily). Because it's a short passage, practice reading it rapidly and catch the main ideas.

### <Contents comprehension (medium length)>

You read an about-500-character-long passage which is mainly a review, an instruction or an essay. You need to practice judging if a statement is true or false, and also need to understand the cause and effect of an incident or the writer's ideas.

### <Integration>

You read two or more passages, grasp the gist of each, compare them, find the common and different points. Since you are required to read long passages, you need to train yourself to be able to read fast and organize the information on major points.

### <Opinions(long passages)>

You read around-1000-character-long review or essay, and get the author's ideas and opinions. Sometimes it is written in a highly logical style, so a pretty advanced reading-comprehension ability is required. You need to practice reading passages carefully and precisely. When reading long passages, it may be a good idea to underline the critical parts while you read.

### <Finding information>

You read some commonly-found daily information such as a notice or an announcement, and find the wanted information. It will be difficult if you don't have enough knowledge of kanji and vocabulary. It may be helpful to get the right answers if you read this section while you imagine you yourself are actually looking for the specific information.



## 序言

### ◇这本书的构成

练习题(本册)

#### 【听力和理解】

< 课题理解 > 30 题 (6 题 × 5 回)

< 要点理解 > 30 题 (6 题 × 5 回)

< 概要理解 > 30 题 (6 题 × 5 回)

< 立即回答 > 45 题 (9 题 × 5 回)

< 综合理解 > 15 题 (3 题 × 5 回)

#### 【阅读和理解】

< 内容理解 (短文) > 10 题

< 内容理解 (中等长度的文章) > 9 题

< 综合理解 > 4 题

< 主张理解 (长文) > 6 题

< 情报检索 > 4 题

解说(另册)

### ◇这本书的特征和用法

#### 1 练习题多

为了使准备应试新“日本語能力試験”的学习者掌握 N2 的“听力和理解”与“阅读和理解”，本书收入了大量练习题。这些练习题和考试时的考题一样，使用新的形式制作的。及格的近道，就是大量做习题。只要学习这本书，就能向合格的目标挺进。

#### 2 每回都能循序渐进地向前发展

为了循序渐进地向前发展，这些练习题各自分成几回。每一回都可以在当页的右上角的得分栏中填入分数，测试现在的能力。

#### 3 用听力和理解的习题，也能进行听写练习。

一边听 CD，一边可以写下空白处的词语和句子。空白处就是为了这样的练习而设置的。因为空白处是与正确答案有关的重要部分，所以可以让你抓住要点，是很好的听力和理解的练习。

#### 4 附有简而易懂的解说

在另册中有正确答案和练习题的解说。在“阅读和理解”< 内容理解 (短文) > 中，空白处填入的词语和句子有需要考虑的部分。这是抓住文章要点，找到正确答案的很好的练习，请一定好好做习题。

如果你是没有时间的人，你只要检查自己的答案是否正确，然后，读一下答错的习题的解说就可以了。如果你是喜欢学习的人，即使回答正确，如果对答案不是很确信的话，也请慢慢仔细阅读解说部分。如果能阅读和理解“解说”，你的日语综合实力会大大提高。

#### 5 附有语句的翻译

在另册中，对比较难的语句，附有英文，中文和韩文的翻译。也可成为学习单词的机会，请好好利用。

## ◇ N2 “听力和理解”的学习要点

### < 课题理解 >

每天的生活中,我们从广播、电视,和他人那儿获得生活所必需的情报。听取这些具体的情报(什么,谁,何时,何地),练习现实中的听力。也请有效利用笔录的方法。如果多练习,也能提高要点的笔录技巧。

### < 要点理解 >

首先,听所提的问题。然后,读一下练习题中的4个选择项目。从不是说得很清楚的暧昧的说话方式,人的心情,发生事情的理由等,练习听力和理解力。

### < 概要理解 >

并不是要听取各个细部,练习从全文中听取概要。不只要听懂,推测也相当重要。

### < 立即回答 >

听一段很短的讲话,从3个回答中选择一个。这是新的形式的“听力和理解”的题目,为了习惯这种形式,马上做出反应,请多练习。练习做得越多,习惯得越快,即使是听过一次的习题,也请反复练习。

### < 综合理解 >

会话有时是三人参加的。也会有一个人说话后,听了此话的另外两个人接着对话的情景。会话很长,其中会出现各种各样的情报,必须集中精神听,从中抓住要点。因为有很多情报,请一边听一边笔录要点。

## ◇ N2 “阅读和理解”的学习要点

### < 内容理解(短文)>

阅读较短的文章。信,广告等实用性的文章都可能会出现在试题中。因为是较短的文章,需要练习快速阅读和抓住要点。

### < 内容理解(中等长度的文章)>

阅读500字左右长的文章。主要是以评论,解说文,散文为中心。需要进行读懂内容的事实关系的练习,更进一步地说,需要进行读懂因果关系及笔者的想法的练习。

### < 综合理解 >

阅读两篇以上的文章,抓住各自的要点,一边比较,一边整理相同点和不同点,因为阅读量很大,需要练习快速阅读和整理要点的能力。

### < 主张理解(长文)>

阅读1000字左右的评论,散文等,读懂笔者的想法,意见等。也有理论性的文章,需要相当高的阅读和理解力。必须练习集中注意力深入阅读文章。  
在重要的地方下面划线也是阅读长文的好方法。

### < 情报检索 >

阅读通知,指南等,从中发现必要的情报。如果汉字和单词的功力不足,将会很难解答问题。如果能想象自己真的就在寻找情报,也许会比较容易找到答案。

